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انتقادرئیسدیوانعالیکشورازتعطیلیشنبهها
منتظری تصریح کرد: تعطیلی شــنبه با استدلال اینکه از نظر اقتصادی دچار 
مشکل هستیم اصلا قابل پذیرش نیست، اکثریت قاطع مردم در ایران ارتباط 
اقتصادی با خارج از کشور ندارند و در خصوص آن اقلیت می توان تدابیر خاص 

دیگری اندیشید.
به گزارش ایســنا، حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری در جلسه 
شورای معاونین، با تبریک ایام دهه کرامت و ولادیت امام رضا )ع( ضمن انتقاد 
از مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی در خصوص کاهش ساعت کاری گفت: 
تصویب چنین مصوبه ای از سوی یک مجلس انقلابی بعید بود و کاهش ساعت 

کاری با شعار سال »جهش تولید و مشارکت مردم« هم خوانی ندارد.
منتظری تصریح کرد: تعطیلی شــنبه با استدلال اینکه از نظر اقتصادی دچار 
مشکل هستیم اصلا قابل پذیرش نیست، اکثریت قاطع مردم در ایران ارتباط 
اقتصادی با خارج از کشور ندارند و در خصوص آن اقلیت می توان تدابیر خاص 
دیگری اندیشید و درصد اندکی از ادارات و بانک ها می توانند مشکل اقتصادی 
تجار و کسانی که ارتباط بین المللی و اقتصادی با خارج از کشور دارند را مرتفع 
کنند، لذا اینکه بخواهیم بــا تصویب این مصوبه اکثریت را فدای اقلیت کنیم 

خلاف عقل، منطق، روش و رویه اسلاف ماست.
رئیس دیوان عالی کشــور در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر لزوم توجه 
به پرونده های مرتبط با اقتصاد کشــور در جهت تحقق شعار سال خاطرنشان 
کرد: ارجاع پرونده هایی که مرتبط با مســائل تولیدی و اقتصادی اســت را در 
اولویت قرار دهید و این دست پرونده ها با نهایت سرعت و دقت مورد رسیدگی 

قرار گیرند.
منتظری تصریح کرد: در پرونده هایی که در هیأت عمومی مطرح می شود اصل 
خلاصه نویســی رعایت شود؛ گزارش ارائه شده گویا و استنادات خوب و جامع 

داشته باشد و در گردش کار پرونده از تکرار پرهیز شود.
رئیس دیوان عالی کشور در این جلسه با اشاره به اهمیت مدیریت درخواست های 
اعاده دادرســی در شعب گفت: سوابق پرونده های اعاده دادرسی قبل از ارجاع 

پیوست شود.
منتظــری ضمن انتقاد از افزایش پرونده های وارده به دادگاه های تجدیدنظر بر 

لزوم توجه به مؤلفه های اتقان آراء تاکید کرد.

توضیحاتقوهقضائیهدربارهصدوراحکامبدویتتلو
احکام بدوی پرونده های امیرحســین مقصودلو معروف به تتلو در شــعبه ۲۶ 
دادگاه انقلاب تهران و یکی از شعب دادگاه کیفری یک استان تهران صادر شد.

به گزارش ایلنا، مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: شــعبه ۲۶ دادگاه انقلاب 
تهــران پس از بررســی و تحقیقات نهایی که با حضــور وکلا و خانواده انجام 
شد، امیرحسین مقصودلو را بابت اتهام های مندرج در کیفرخواست به صورت 

جداگانه به تحمل حبس تعزیری محکوم کرده است.
حکم دادگاه انقلاب در این پرونده بدوی بوده و ظرف مدت ۲۰ روز پس از ابلاغ، 

قابل اعتراض در دادگاه تجدید نظر استان تهران است.
تتلو دارای یک پرونده در دادگاه کیفری یک استان تهران بود که از بابت اتهام 

مندرج در پرونده به حبس محکوم شده است.
این گزارش حاکی است تتلو یک پرونده دیگر هم به اتهام توهین به مقدسات 
در دادگاهی دیگر داشت که مربوط به سالیان گذشته و زمانی بود که در ایران 

حضور نداشت؛ او در این پرونده نیز به سه سال حبس محکوم شده است.
گفتنی است در جریان روند بررســی پرونده امیرحسین مقصودلو در محاکم 
استان تهران هیچ فردی یا افرادی به عنوان شاکی خصوصی از او شکایت نکرد 

و هیچ گونه پرونده ای با عنوان شاکی خصوصی برای تتلو تشکیل نشد.
جزئیات رای صادر شده برای تتلو

همچنین وکیل امیرتتلو با اشاره به صدور حکم موکلش درباره آخرین جزئیات 
این پرونده و مخالفت دادگاه با آزادی تتلو با قید وثیقه توضیحاتی ارائه کرد.

الهام رحیمی فر در گفت وگو با ایلنا، با تایید خبر صدور و ابلاغ حکم امیرحسین 
مقصودلــو معروف به تتلو در مــورد جزئیات آن عنوان کــرد: اعلام جزئیات 
ایــن حکم را به مصلحت موکلم نمی دانم ولــی به صورت کلی بخواهم بگویم 
حبس های کوتاه مدت و بلندمدت و برخی مجازات های تبعی و تکمیلی دارند 
که باید نسبت به این مساله با موکل بررسی و مشورت کنیم و تصمیم بگیریم 

که اعتراض انجام بدهیم یا خیر.
وی در مورد زمان صدور و ابلاغ این حکم افزود: دقیقا همانطور که دادگاه اعلام 
کرده بود که طی یک هفته در زمان مقتضی رای صادر خواهد شــد این حکم 
صادر و ابلاغ شــد. یعنی اگر اشتباه نکنم هفته گذشته در روز ۲۵ اردیبهشت 

رای به بنده ابلاغ شد.
 وکیل امیر تتلو گفت: به لحاظ حقوقی اگر نظر من ملاک باشد شاید اعتراض 
به رای صادر شــده را داشته باشم اما در دیدار با موکلم مشاوره و توضیحاتم را 
می دهم و با هماهنگی تصمیم می گیریم اعتراض انجام شود یا خیر چون این 

پرونده شرایط خاصی دارد.
وی دربــاره احتمــال آزادی موکلش با قرار وثیقه گفت: ما این درخواســت را 

کرده ایم اما تا این لحظه مورد پذیرش واقع نشده است.

عدلیه

جوادیحصاری:
دولتفعلیانتخاباتکمرمق
بانتیجهتضمینشدهمیخواهد

پرونــده انتخابات مجلس دوازدهم با برگزاری دور دوم در برخی از اســتان ها 
بســته شــد، تا مجلس جدید با ترکیبی از نمایندگان تندرو با کمترین میزان 
مشــارکت تشکیل شود. انتخابات دور نخســت مجلس در اسفندماه کمترین 
میزان مشارکت در تاریخ ایران را رقم زد و مشارکت در دور دوم تهران تک رقمی 
بود؛ نکته جالب در این میان تحلیل وحیدی، وزیر کشور دولت رئیسی بود که 

مشارکت ۸ درصدی را »حماسه« خواند.
محمدصادق جوادی حصار عضو شورای مرکزی حزب اصلاح طلب اعتمادملی 
درباره انتخابات دور دوم مجلس به رویداد۲۴ می گوید: وضعیت کنونی انتخابات 
در ایران مشابه داســتان شاه عریان است که خیاطان می گفتند لباسی که به 
تن پادشــاه است را فقط حلال زاده ها می بینند و مردم از ترس اینکه متهم به 
حرام زادگی نشوند، جرات نداشتند بگویند که  شاه لباس تنش نیست، ولی در 
میان جمعیت یک بچه ای با صدای بلند گفت: این شاه لخت است و همه گفتند 

بله لخت است.
به گفته وی همواره کف رای اصولگرایی را ۲۰ درصد در نظر می گرفتیم؛ اما در 
تهران که اصولگرایان بیشترین کاندیدا را داشتند، تنها ۸ درصد رای داده اند و 

این یعنی اصولگرایان واقعی هم بریده  اند.
حصاری تاکید کرد: یک شامورتی بازی انجام می دهند و خودشان هم می دانند 
که این انتخابات نیست. آن نماینده چطور رویش می شود بگوید من نماینده ده 

میلیون مردم تهران هستم؟ 
این فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است، عده ای هستند که خواهان مشارکت 
حداقلی با نتیجه تضمین شــده اند. این ها همین افرادی هستند که الان این 
شامورتی بازی ها را درمی آورند و می گویند با ۸ درصد حماسه آفریده ایم. این ها 
اصلا حاضر به ریسک نیســتند و حاضر نیستند کسانی وارد میدان شوند که 

ممکن است برنده شوند و این ها به حاشیه بروند.
وی افزود: ســالی که نکوست از بهارش پیداست. وقتی مشارکت ۸ درصدی را 
حماســه می دانند، انتخابات ریاست جمهوری سال آینده را هم با ۱۰ الی ۱۲ 
میلیون مشارکت حماسه شگفتی ساز خواهند خواند و یک رئیس جمهور با ۸ 

میلیون رای را انتخاب می کنند.  

احزاب

مخالفتخزعلیباکاهشساعتکاری
بنا به گفته معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور دورکاری می تواند به مادران 

شاغل در تعادل بین کار و زندگی و افزایش کیفیت عملکردشان کمک کند.
انســیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور گفت: خیلی موافق 
کاهش ساعت کاری بصورت مطلق نیستم؛ به جای کاهش مطلق ساعت کاری، 
باید به دنبال افزایش دورکاری باشــیم. وی افزود: ساعت کاری اگر به صورت 

حضوری کم می شود باید به صورت دورکاری ادامه داشته باشد.
خزعلی اظهار داشــت: دورکاری می تواند به مادران شاغل در تعادل بین کار و 
زندگی و افزایش کیفیت عملکردشــان کمک کند. معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور تاکید کرد: البته، تخفیف بیشــتر در ساعت کاری برای مادران 
شاغل، به خصوص آن هایی که فرزند زیر ۶ سال دارند، نیز می تواند مفید باشد.

رویداد

اظهاراتمتفاوتیکنمایندهاصولگرا:
نادیدهگرفتنمردم
اسمشتعاملنیست!

در حالی مجلس دوازهم، هفتم خرداد ماه کار خود را شروع 
می کند که انتخابات این دوره با مشــارکت بالایی از جانب 

مردم همراه نبود.
در این خصوص حســینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم 
شاهین شــهر و منتخب دور دوازدهم مجلس به جماران، 
گفت: مشــارکت پایین در دور دوم انتخابات مجلس قطعا 
یک زنگ توجه اســت. مســئولان ما باید ایــن موضوع را 
بررسی کنند که چرا چنین وضعی پیش آمده است. البته 
قسمتی نیز به خدشه دار شدن سرمایه اجتماعی کشور و 
قسمتی به مباحث اقتصادی و عملکرد ناصحیح برخی از ما 
مسئولان از جمله، برخی مدیران و نمایندگان برمی گردد؛ و 
همچنین کسانی که به مطالبات اقتصادی مردم بی توجهی 
می کنند. وی به یکدستی مجلس و دولت پرداخت و گفت: 
وحدت نگاه بین مجلس و دولت به شرطی خوب است که 
در جهت تعامل بیشتر و رفع مشکلات مردم باشد. اما وقتی 
که این تعامل و وحدت با یک تفکر در مجموعه حاکم شود 
و باعث فراموشــی مردم و نادیده گرفتن آن ها باشــد، این 
دیگر اسمش تعامل نیست و به ضرر مردم است. از همین 
جهت، معتقدم که مجلس دوازدهم به علت تنوع نگاه هایی 
که در آن وجود دارد، موثرتر است. تضارب آراء می تواند به 
دقت بیشــتر و قانون گذاری کمک کند و ما در این راستا 
طرح تحول آماده کردیم که بر اســاس آن بتوانیم به نفع 

مردم، مجلس را هدایت کنیم.

مجلسبایدنمایندهمحورادارهشود
حاجی دلیگانی در خصوص اینکه خود یکی از گزینه های 
نایب رئیســی اســت، افزود: من تکلیف دارم که خودم را 
عرضه کنم، اما اینکه نمایندگان تا چه اندازه استقبال کنند 
یا نه، را نمی دانم. تشخیص من این است که می توانم کمک 
کنم و مخالف این هستم که کسی خود را برتر بداند مجلس 

باید نماینده محور اداره شود.
وی اضافه کرد: من با همه نمایندگان برخلاف سلیقه و فکر 
آن ها در حال صحبت هستم. کشور خارج از فضای جناحی 
نیاز به کار شبانه روزی و جهادی دارد و باید این دنبال شود. 
مقام معظم رهبری چندین بار فرمودند، برای مسائل مردم 
قرارگاه شبانه روزی اقتصادی قرار بدهید، اما چنین چیزی 

را شاهد نبودیم.
نماینده منتخب دور دوازدهم مجلس شــورای اســلامی، 
در خصوص ریاســت مجلس دوازدهــم، افزود: محمد باقر 
قالیباف و مجتبی ذوالنوری که هر دو در جایگاه ریاســت 
مطرح شدند، در این باره نیز از من درخواست داشتند که 

کمکشان کنم.

نایبرئیسکمیسیونبهداشتودرمانمجلس:
فروشاینترنتیداروباعثافزایش

قاچاقوقیمتدارومیشود
نایب رئیس کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اســلامی با انتقاد از فروش اینترنتــی دارو، گفت: علاوه بر 
مشــکلات قاچاق و قیمت دارو که با آن مواجه هســتیم، 
کاهــش کیفیت دارو هم از جمله دیگر مشــکلات فروش 
اینترنتی دارو اســت که به حوزه ســلامت آسیب جدی 

خواهد زد.
علی اصغــر باقــرزاده در گفت و گو با شــفقنا در رابطه با 
وضعیت دارویی کشور، اظهار داشت: همه ما از کمبود دارو 
و افزایش بی رویه قیمت اقلام دارویی مطلع هســتیم که 
باعث به وجود آمدن افزایش هزینه های درمانی برنامه مردم 
خصوصا کسانی که بیماری های خاص دارند شده است. وی 
حذف ارز دارو را یکی از دلایل به وجود آمدن شرایط فعلی 
برای حوزه دارویی کشــور دانست و عنوان کرد: زمانی که 
۱۲۰ همت برای ارز دارو نیاز بود اما فقط ۶۰ همت در نظر 
گرفته شد که تخصیص همین میزان هم با مشکل مواجه 
است و متاســفانه نیازهای ارزی در حوزه دارو و تجهیزات 
تامین نمی شود. باقرزاده نایب رئیس کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس در ادامــه این مصاحبه در خصوص فروش 
اینترنتی دارو، گفت: من از همان ابتدا در خصوص فروش 
اینترنتی دارو مخالف بودم چراکه معتقدم وقتی کسانی وارد 
کاری می شوند که نسبت به آن تخصص ندارند، باعث بروز 
مشکلات جدی می شــود. وی خاطرنشان کرد: این کار نه 
تنها باعث افزایش قیمت دارو شده، بلکه باعث قاچاق دارو 
و همچنین اشتباه در فروش دارو و در نهایت باعث افزایش 

عوارض دارویی هم می شود.

نمایندهچابهار:
دولتبهجایتکرقمیکردنتورم
مشارکتدرانتخاباتراتکرقمیکرد

مشــارکت هشــت درصدی مردم تهران در انتخابات دور 
دوم مجلس شــورای اسلامی، بیش از پیش این موضوع را 
بر همگان اثبــات کرد که نظام انتخابات تضعیف و اعتماد 
مردم، کاهش جدی پیدا کرده اســت. در همین خصوص، 
معین الدیــن ســعیدی، نماینده چابهار گفت: متاســفانه 
باید قبول کنیم که میزان مشــارکت در انتخابات مجلس 
دوازدهم بسیار پایین بود که این عدم اقبال در دور انتخابات 

خودش را خیلی بیشتر نشان داد.
وی افزود: مشارکت پایین مردم در انتخابات به این معنی 
نیســت که خدای ناکرده مردم از نظام و انقلاب خســته 
شــدند. آن ها تا پای جان پای آرمان های انقلاب و رهبری 
خواهند ایســتاد. با این حال، مردم گلایه های جدی دارند. 
شــرایط اقتصادی کشور و معیشتی خانواده ها، عرصه را بر 
مردم تنگ کرده است. از طرفی بعضاً مردم حس می کنند 
کــه مجلس آن کارکرد لازم را در راســتای حل مســائل 

اقتصادی انجام نمی دهد.
سعیدی در گفت وگو بارویداد ۲۴، گفت: معمولاً مشارکت 
در انتخابات ها در مرحلــه دوم کاهش می یابد، ولی پایین 
آمدن میزان مشــارکت تا این اندازه که شــاهد آن بودیم، 

سوال برانگیز است.
نماینده چابهار تاکید کرد: مســئولان کشــور حتماً باید 
دور هم جمع شــوند و آسیب شناسی کنند که چرا میزان 
مشارکت در انتخابات کاهش جدی پیدا کرده است. ظریفی 
می گفت دولت قول تک رقمی کردن تورم را به مردم داده 
بود، ولی به میزان تک رقمی شــدن مشــارکت مردم در 
انتخابات رسید. عدم اقبال مردم در انتخابات، واقعاً تلخ بود.

وی خاطر نشان کرد: به نظر من، عمده دلیل عدم مشارکت 
مردم در انتخابات به نارضایتی آن ها به واســطه مشکلات 
اقتصادی و معیشتی برمی گردد. سعیدی با اشاره به اینکه 
به باور خیلی ها، دوره اول مجلس شورای اسلامی، به جهت 
بار کارشناسی، بهترین دوره ادوار مجلس بوده است، گفت: 
چراکه بیشترین مشــارکت را داشتیم و تکثر و تنوع آرا را 
شاهد بودیم. حال هرچه میزان این مشارکت ها کمتر شود، 
هرچقــدر تنوع در آرا و نظریات مردم که تبلور آن در خانه 
ملت ظهور و بروز پیدا می کند، کمتر شــود، اثر خود را در 

وجاهت مجلس و بررسی طرح ها و لوایح خواهد گذاشت.

مجلس

نتایج  اعلام  ابتدایی  روزهایی  همان  از 
رایزنی ها  و  گمانه زنی هــا  انتخابــات 
مجلس  رئیسه  هیأت  کرسی های  برای 
آغاز شــد و این روزها که چند روز تا 
مجلس  افتتاح  و  یازدهم  مجلس  پایان 
دوازدهم باقیمانده، اوج گرفته اســت. 
هر روز خبرهای جدیدی از گوشه و کنار 
درباره لابی هــای کاندیدا و طیف های 
سیاســی حاضر در مجلس شــنیده 

می شود.
برخی ها بر این باورند که محمد باقر قالیباف 
برای تکیه زدن دوباره به صندلی ریاست به 
دنبــال رایزنی با اصلاح طلبان و مســتقلان 
اســت و از ســوی دیگر، برخی از توافقات 
پشــت پرده مخالفان ریاست قالیباف روایت 

می کنند.
در همین راستا، غلامرضا نوری قزلجه، رئیس 
فراکسیون مستقلین مجلس مجلس یازدهم، 
در گفتگویی با خبرآنلاین، درباره رایزنی های 
این فراکســیون با کاندیدای ریاست مجلس 
گفت: » یک زمانی ایــن رایزنی ها از طرف 
فراکســیون ماموریت داده شده و به صورت 
رســمی صورت می گیرد، اما یک زمانی هم 
مــا در مجلس حضور داریــم، با همکاران و 

دوستان خود مذاکره می کنیم.«
ایــن چهره مســتقل مجلس تاکیــد دارد؛ 
میانه روهای  بالای مستقلان،  »طبیعتا عدد 
اصولگرایان و اصلاح طلبان ایجاب می کند که 
هر کاندیدای ریاست مجلس برای تعامل با 
این جمع تلاش کند، این مســئله بدیهی و 

روشنی است.«

وی احتمــال معرفــی کاندیــدا از ســوی 
مســتقلین برای ریاســت مجلس را منتفی 
نمی داند اما تاکید نیز می کند که برنامه ریزی 
اصلی برای کرسی های نایب رئیسی و دیگر 

ارکان هیات رئیسه مجلس است.
نوری قزلجه،  گفتگوی غلامرضــا  مشــروح 
نماینده بســتان آباد در مجلس یازدهم را در 

ادامه می خوانید؛
برنامه ریزی های  نوری قزلجــه!  آقای 
فراکسیون مســتقلین برای انتخابات 
کجا  به  دوازدهم  مجلس  رئیسه  هیأت 

رسید؟
طبق قانون تصمیماتی در جلســه عمومی 
فراکســیون در حدود ۱۵ یــا ۱۶ روز قبل 
گرفتیم و براســاس آن مقدمات لازم برای 
تشکیل قانونی فراکسیون را طی کردیم، بعد 
از آن هم رایزنی و مذاکره با فراکســیون ها 
و جریانات سیاسی دیگر را دنبال می کنیم. 
ترجیحــا به دنبال آن هســتیم که یک کار 
با هماهنگی و انســجام انجام بدهیم تا همه 
جریانات فکری و سیاســی نسبت به رأی و 
سهمشــان در فرآیندهای مختلف مجلس 

نقش آفرینی کنند.
هــدف و اولویت ما نیز تأمیــن منافع ملی، 
مطالبات مردم و حل مشکلات کشور به ویژه 
در حوزه اقتصادی و معیشتی است که همه 
برنامه ریزی ها و هماهنگی ها منجر به تصمیم 
درست و کارآمد در جهت حل مشکل مردم 
و جامعه شود. این کار روند سیاسی خودش 
را طی می کند و منتظر هســتیم ببینیم که 
جریانات دیگر چه واکنش و پیشــنهاداتی 

دارند.
در کل هر گونه تصمیم اساســی در مجمع 
فراکســیونی مســتقلین گرفتــه خواهــد 
شــد و همه مســائل منوط به نظر اعضای 
فراکسیون است. موضوعات را هیأت موسس 
جمع بندی کرده و در اولین جلســه عمومی 
این فراکســیون کــه اواخر هفتــه برگزار 
می شود، مطرح می کنیم. نظر اعضا در اتخاذ 
اســتراتژی ها و نحوه ایفای نقش در مجلس 

موثر است.
مســتقلین کاندیدایی برای کرســی 

ریاست مجلس دارند؟
فعلا به صورت قطعی کاندیدایی نداریم ولی 

این مسئله منتفی هم نیست.
برای کرسی  نائب رئیســی کاندیدا خواهیم 

داشت
خصوص  به  چطور؟  رئیسی  نواب  برای 
که در روزهای اخیر نام شــما و آقای 
پزشــکیان برای نائب رئیسی به گوش 

می رسد.
قطعا فراکســیون ما در نائب رئیسی کاندیدا 
خواهد داشــت اما فراکســیون کاندیداها را 
تعیین خواهد کرد. در حوزه نائب رئیســی و 
بقیه پســت های هیأت رئیسه ورود خواهیم 
داشت و تمام تصمیمات توسط عموم اعضا 

گرفته خواهد شد.
البتــه برنامه ریزی هــا به این معنا نیســت 
که فقط به دنبال این موضوعات هســتیم، 
مجلس طرح هــا و برنامه هایــی برای حل 
مسائل کشــور دارد که در اولویت قرار دارند 
و در اولویت هــای بعدی بحث ارکان مطرح 

است که بنا نداریم از آنان غافل شویم.
هدف گذاری ما، تلاش برای حل و کارآمدی 
مسائل کشــور است و در کنار آن علاقه مند 
هستیم که در هیأت رئیسه، در کمیسیون ها 
و در بخش هــای مختلف نظارتی نقش خود 

را ایفا کنیم.
آقای نوری قزلجه، تاکنون برای ریاست 
مجلس با کاندیداها رایزنی داشته اید؟ یا 
کاندیداها با فراکسیون و طیف نزدیک 

به شما مذاکره ای داشته اند؟
به صــورت رســمی خیر. یــک زمانی این 
رایزنی ها از طرف فراکســیون ماموریت داده 
شده و به صورت رسمی صورت می گیرد، اما 
یک زمانی هم مــا در مجلس حضور داریم، 
با همکاران و دوستان خود مذاکره می کنیم 
و ایــن اطلاعات حاصل مباحثی اســت که 
صورت گرفته و رسمی نیست که بخواهم نام 

ببرم. در حال حاضر بیشتر رصد می کنیم.
با  قالیباف  آقای  که  است  شنیده شده 
در  مستقلین  و  اصلاح طلبان  منتخبان 
مجلس دوازدهم رایزنی های داشته اند، 

تایید می کنید؟
این اظهارات را اگر فــردی بیان کرده، نظر 
و برداشت شــخصی بوده اســت. در جمع 
نیروهــای مســتقلین و منتخبــان، درباره 
اینکه از چه کســی حمایــت کنیم، بحث 
و تصمیم گیری نشــده اســت. ضمن اینکه 
معرفی یک کاندیدا برای پســت ریاســت 

منتفی نیست.
برخی تحلیلگران معتقدند آقای قالیباف 
برای رسیدن به صندلی ریاست به آرای 

مستقلان و اصلاح طلبان نیاز دارد و ...
بایــد از خــود آنان بپرســید که بــه کدام 
طــرف خواهند رفت)خنــده(. طبیعتا عدد 
بالای مســتقلین، میانه روهــای اصولگرا و 
اصلاح طلبان در این طیف ایجاب می کند که 
هر کاندیدای ریاست مجلس برای تعامل با 
این جمع تلاش کند، این مســئله بدیهی و 

روشنی است.
اما اینکه چه کســانی کار سختی در پیش 
دارند، باید گفت ترکیــب مجلس دوازدهم 
به گونه ای است که هیچ کس نمی تواند خیلی 
راحت و ساده رئیس شــود و هیچ کس هم 
نمی تواند بعد از ریاست مجلس خیلی راحت 

آن را مدیریت کند.
لازم اســت فردی ریاســت مجلــس را بر 
عهده بگیرد که تعامل خوبی داشــته باشد، 
جایگاه های فراکســیون های سیاسی که هر 
کدام بخش هایی از تفکرات سیاسی موجود 
در جامعه را نمایندگی می کنند، حفظ کند. 
ایــن کار از عهده فردی بــا پختگی لازم بر 

می آید و طبیعتا کار سختی است.

ســخنگوی حزب اعتدال و توســعه 
گفت: مشارکت اخیر مردم در انتخابات 
مجلس نشان داد دستگاه های اجرایی 
و نظارتی کار خود را به درستی انجام 
نمی دهند در غیــر این صورت چنین 

نتیجه غیر قابل قبولی را نمی گرفتیم.
جواد هروی، ســخنگوی حــزب اعتدال و 
توســعه، در گفت و گو با منیبان در رابطه 
با مشارکت اخیر مردم در انتخابات مجلس 

شورای اسلامی گفت: مشارکت اخیر مردم 
در انتخابات مجلس نشان داد دستگاه های 
اجرایــی و نظارتی کار خود را به درســتی 
انجام نمی دهنــد در غیر این صورت چنین 

نتیجه غیر قابل قبولی را نمی گرفتیم. 
او افزود: با توجه به برخی عملکردها چنین 
نتیجه ای قابل پیــش بینی بود اما حداقل 
انتظار می رود دســتگاه های حاکم و اقلیتی 
عاقله نســبت به نتیجه انتخابات بازبینی و 

بازنگری کنند. هروی تاکیــد کرد: افرادی 
که در مــورد نتیجه انتخابــات بزرگنمایی 
می کنند ســعی بر توجیه نتیجه انتخابات 

دارند و دلیل آنها کاملا واضح است. 
عضو حزب اعتدال و توســعه با بیان اینکه 
باید برای انتخابات ســال ۱۴۰۴ حاکمیت 
در رفتــار خود بازنگری کنــد، گفت: برای 
انتخابات ســال ۱۴۰۴ در حــزب اعتدال و 
توســعه همه تلاش ما افزایش مشــارکت 

مدنی مردم اســت. او ادامــه داد: با انتقاد 
از روش حاکمیتــی بر انتخابــات مجلس، 
خواهان این هســتیم که بــا تغییر روش و 
مشی، مردم پای صندوق ها حاضر و آشتی 

ملی صورت بگیرد. 
هــروی خاطرنشــان کرد: باید نســبت به 
حضــور همه احزاب سیاســی در انتخابات 
 تــلاش شــود تــا ســال ۱۴۰۴، تکــرار 

انتخابات مجلس نباشد.

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم با اشــاره بــه مخالفت ها با 
تعطیلی روز شــنبه گفت: پس وقتی 
مــا می گوییم در تعطیلی روز شــنبه 
با  هماهنگی  دارد،  وجود  »هماهنگی« 
نظام اقتصادی دنیاســت نه با دشمن؛ 
چون یهودیت مساوی با دشمن نیست. 
یهودی های  از  آن دســته  با  امروز  ما 
جنایتکار مشــکل داریم، که نسبت به 
جنایات اســرائیل همکاری کرده، ولی 
یهودی هایی وجود دارند که با عملکرد 
و رفتار اسرائیل مخالف هستند و رسماً 

محکوم و اعتراض می کنند.
مشروح گفت وگوی جماران با آیت الله سید 

محمدعلی ایازی در پی می آید:
از نظر شما تعطیلی روز شنبه به لحاظ 

قرآنی و فقهی چه جایگاهی دارد؟
ما در اسلام و آیات و روایات، چیزی به عنوان 
روز تعطیل که معین شده باشد، نداریم. آنچه 
که در قرآن کریم تأکید شده این است که از 
اوان برگزاری نماز جمعه، نباید مردم کسب 
و کار داشــته باشند. لذا توصیه می شود که 
کارتان را به هنگام برگزاری نماز جمعه رها 
کنید و بروید در نماز جمعه شــرکت کنید. 
»ای کســانی که ایمان آورده اید، چون برای 
نماز جمعه ندا درداده شد، به سوی ذکر خدا 
بشتابید، و داد و ستد را واگذارید.« اما قبل 
و بعد از نماز جمعــه، به صراحت فعالیت و 
کار اشــکالی ندارد. بلکــه می  فرماید: »پس 
از برگزاری منتشــر شوید و به دنبال کسب 

روزی باشید.«
همچنین در اســلام مصــداق روز تعطیلی 
معین نشــده که روز پنج شــنبه، جمعه یا 
شنبه باشد. هرچند در قانون اساسی جمعه 
بــه عنوان تعطیلی ذکر شــده، اما در قانون 
نیامــده روز دیگری را مثل پنجشــنبه و یا 
شنبه تعطیل نکنید. البته در دین یهودیت 
به عنوان یکی از ادیان ابراهیمی، نســبت به 
تعطیلی روز شنبه بسیار تأکید شده و حتی 
داستان »اصحاب سبت« را ذکر می کند که 
آن تعطیلــی را رعایت نکردند و دچار عذاب 

شدند.

آیــا تعطیلی روز شــنبه هماهنگی با 
دشمن است یا نه؟

ما در ادیان الهی یکســری مشــترکات در 
زمینه های عقاید، احکام و اخلاقیات داریم. 
مفهوم این مشــترکات این اســت که ما با 
آن ها هماهنگی داریم. اگر در روز شنبه که 
در یهودیت تعطیل است، بخواهیم اشتراک 
 نظر داشته باشیم هیچ مشکلی ندارد؛ چون 

اشتراک دلیل بر بدی نیست.
از طــرف دیگر، اگــر در یهودیت، تعطیلی 
وجود دارد یهودیت که با ما دشمن نیست و 
ما آن ها را دشمن نمی دانیم. ما صهیونیسم 
و رژیم جنایتکار اسرائیل را دشمن می دانیم 
که امروزه هزاران انســان بی گناه را در غزه 

می کشد.
ما با آن ها مشکل داریم، و الّا با یهودی های 
ایران و دنیا، هیچ مشکلی نداریم. اگر بگوییم 
که با یهودی ها هماهنگی می کنیم، اگر آن ها 
قائل به توحید باشند و ما با اعتقادات آن ها 
هماهنگی کنیم، پس همکاری با دشــمن 

کرده ایم؟!
اخــلاق زرین که در یهودیت و مســیحیت 
وجــود دارد، در احکام شــریعت مثل حکم 
خوردنی ها ما اگر با آن ها هماهنگی کردیم، 
با دشــمن همــکاری کرده ایــم؟! این گونه 
نمی شــود. ما یکسری مشــترکات داریم و 
ایــن مشــترکات باعث افتخــار و زمینه ی 
همکاری های دینی و اخلاقی می تواند باشد.

از ایــن جهــت اگــر یهودی ها روز شــنبه 
را تعطیــل کننــد و ما با آن هــا هماهنگی 
کنیم، هیچ تلقی درباره همکاری با دشــمن 
ایجاد نمی شــود. تعطیلی روز شنبه دشمن 
خوشحال کن نیســت. لذا در عرف بسیاری 
از کشــورهای اســلامی که به دلیل اهداف 
اقتصادی که مد نظرشــان بوده، شــنبه را 
تعطیــل کردند، هیچ تلقــی از هماهنگی و 
همکاری  با دشمن وجود نداشته و ندارد. به 
خاطر این که مسأله تعطیلی در دین یهودیت 
است فقط در اســرائیل که نیست تا کسی 
ایراد بگیرد. این مســئله غربی و شرقی هم 
ندارد بسیاری از کشورهای شرقی هم شنبه 
را تعطیل می  کنند. پس وقتی ما می گوییم 

در تعطیلی روز شــنبه »هماهنگی« وجود 
دارد، هماهنگی با نظام اقتصادی دنیاست نه 
با دشــمن؛ چون یهودیت مساوی با دشمن 
نیســت. ما امروز با آن دسته از یهودی های 
جنایتکار مشکل داریم، که نسبت به جنایات 
اســرائیل همکاری کرده، ولی یهودی هایی 
وجود دارند که با عملکرد و رفتار اســرائیل 
مخالف هستند و رســماً محکوم و اعتراض 

می کنند.
لذا بســیاری از دانشــمندان یهودی رفتار 
اســرائیل را قبول ندارند. این درست نیست 
کــه این گونه تلقی کنیم و بگوییم که چون 
تعطیلی شــنبه مسأله یهودی است، موجب 
خوشحالی با دشمن است. دنیای خارج هم 
موضع ایران را می دانند و این اســتدلال که 
چگونه داوری می کنند هــم که اولا داوری 
غلطی ندارند و ثانیا نشــانه عقلانیت جامعه 
ایرانــی می بینند و نه نشــانه غلبه فرهنگ 

غربی.
اگر در نظام تقنینی کشــور قرار شد، 
تصویب شــود که روز شنبه را تعطیل 
کنند آیا این کار، با فقه و شــریعت ما 

سازگار است یا نه؟
اگــر بخواهیــم در نظام تقنینــی اضافه بر 
جمعــه قانونی وضع کنیم، پنجشــنبه و یا 
شنبه اشکالی ندارد. اساس تقنین در قوانین 

مسأله رعایت مصلحت است. من صاحب نظر 
و کارشــناس اقتصادی نیستم تا درباره این 
موضوع نظر بدهم، اما اگر کارشناســان فنی 
به این نتیجه برســند که برای هماهنگی با 
اقتصاد بین الملل، حتی هماهنگی و مراوده 
با کشورهای اســلامی که روزهای جمعه و 
شنبه را تعطیل می کنند، سیاست و قانونی 
وضع کنند که تعطیلی روز شــنبه به جای 
پنجشنبه مفیدتر است، اجرای آن به لحاظ 
فقهــی ایراد ندارد. چون این کار بر اســاس 
رعایت مصلحت اســت و براساس موضوعی 
اســت که در اســلام مباح و منطقة الفراغ 
در فقه شمرده می شــود و از منطقة الفراغ 
می شود برای تصویب این قانون استفاده کرد. 
این که برخی گفته اند: در خمیره هر ایرانی 
روز شنبه روز کاری است، مصوبه مجلس بر 
تعطیلی شنبه، شنا بر خلاف مسیر آب است 
و اگــر هم اقلیتی تعطیــل کنند. این نوعی 
استحسان است. مثل این که استدلال شود 
بین التعطیلات در خمیر مایه ایرانی اســت. 
قانون را که به این گونه استدلال های ذوقی 
نمی شــود خراب کرد. اگر تابع شرع و قانون 
هستیم، تعطیلی روز شنبه منافاتی ندارد و 
اگر نظر کارشناســی می خواهیم بدهیم این 
مســأله را باید به کارشناسان خبره در امور 

اقتصادی ارجاع دهیم.
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